

行政院農業委員會動植物防疫檢疫局 函

地址：100060臺北市中正區和平西路二段100號9樓

承辦人：路幼妍

電話：(02)2343-1401#7911

傳真：(02)2304-7455

電子信箱：yylu@mail.baphiq.gov.tw

受文者：本局高雄分局

發文日期：中華民國110年12月29日

發文字號：防檢四字第1101420584號

速別：最速件

密等及解密條件或保密期限：

附件：如文al

主旨：有關日本擬修訂輸入檢疫規定，自111年1月16日起將我國列為番茄斑駁嵌紋病毒（Tomato mottle mosaic virus, ToMMV）疫區，我國產寄主植物及產品輸日前應進行檢測及檢疫證明書加註案，請惠轉知所轄輸出業者，請查照辦理。

說明：

一、依據日本交流協會110年12月22日第151號函辦理。

二、日方前業二次於我國輸日番椒及番茄種子檢出ToMMV，因所附輸出檢疫證明書原產地均記載為我國，爰擬修訂輸入規定，自111年1月16日起，我國產輸日ToMMV寄主植物及產品（輸出植物檢疫證明書原產地記載我國者），應依日本植物防疫法施行細則、附表2-2、第41項規定辦理輸出檢疫及檢疫證明書之加註，如未依規定加註相關事項者，該批植物或植物產品將採退運或銷燬。相關內容摘要如下：

（一）種子：番椒（*Capsicum annuum*）及番茄（*Lycopersicon esculentum*（= *Solanum lycopersicum*），*S. arcanum*，*S. cheesmaniae*，*S. chilense*，*S. galapagense*，*S. peruvianum* 及 *S. pimpinellifolium*）：

1、對母本植物隨機取樣，以及對可能有疑似病徵的母本取樣，經適當遺傳檢測技術如RT-PCR法檢測未罹染ToMMV，或；

2、輸出前經適當遺傳檢測技術如RT-PCR法檢測未罹染ToMMV，每批檢測案件之取樣，應依據國際種子檢查協會（ISTA）規定流程隨機取樣至少4,600粒種子，如該批種子數量少於46,000粒，則至少應取樣數量10%，

行政院農業委員會動植物防疫檢疫局高雄分局總收文



另取樣後之樣本進行檢測時，每個次樣本之種子數量不得超過400粒。

- (二)繁殖用生植株（種子、鮮果實除外）：辣椒（*Capsicum frutescens*）、番椒、番茄及茄子（*Solanum melongena*）：栽培期間或輸出前隨機及對可能有疑似病徵的繁殖用生植株進行取樣，經適當遺傳檢測技術如RT-PCR法檢測未罹染ToMMV。
- (三)輸出檢疫證明書應加註「The Consignment Fulfills item 41 of the Annexed Table 2-2 of the Ordinance for Enforcement of the Plant Protection Act (MAF Ordinance No73/1950)」。

正本：本局基隆分局、本局新竹分局、本局臺中分局、本局高雄分局

副本：臺灣種苗改進協會、行政院農業委員會農糧署、行政院農業委員會種苗改良繁殖場、本局植物檢疫組



List of the Plants Subject to Specific Phytosanitary Measures to be Carried Out in Exporting Countries (Annexed Table 2-2 of the Ordinance for Enforcement of the Plant Protection Act) and the Details of Requirements for each of the Quarantine Pests

Item No	Region/countries	Plants	Quarantine pests	Requirements
41	<p>[Asia] China (excluding Hong Kong),</p> <p>[Middle East] Israel, Iran,</p> <p>[Europe] Spain, Czech,</p> <p>[North America] United States of America (excluding Hawaiian Islands),</p> <p>[Latin America] Brazil, Mexico,</p>	<p>Seeds for planting of the following plants: sweet pepper (chili pepper, shishito pepper, bell pepper) (<i>Capsicum annuum</i>), tomato (including <i>Lycopersicon esculentum</i> (=Solanum lycopersicum), <i>S. arcanum</i>, <i>S. cheesmaniae</i>, <i>S. chilense</i>, <i>S. galapagense</i>, <i>S. peruvianum</i>, <i>S. pimpinellifolium</i>)),</p> <p>Live plants and plant parts being capable of planting for cultivation (excluding seed and fruit) of the following plants: <i>Capsicum frutescens</i>, sweet pepper (chili pepper, shishito pepper, bell pepper) (<i>Capsicum annuum</i>), tomato (including <i>Lycopersicon esculentum</i> (=Solanum lycopersicum), <i>S. arcanum</i>, <i>S. cheesmaniae</i>, <i>S. chilense</i>, <i>S. galapagense</i>, <i>S. peruvianum</i>, <i>S. pimpinellifolium</i>), eggplant (<i>Solanum melongena</i>)</p>	<p><i>Tomato mottle mosaic virus</i></p>	<p>(1) For seeds:</p> <p>The plants must fulfill the following specific requirement AND the phytosanitary certificate or the certified copy of the phytosanitary certificate must include "The required additional declaration" mentioned below.</p> <p>Either</p> <p>The samples randomly taken from parent plants and ones with suspected symptoms are tested by an appropriate genetic method such as RT-PCR assay and found to be free from <i>Tomato mottle mosaic virus</i>;</p> <p>or</p> <p>The seeds are tested prior to export by an appropriate genetic method such as RT-PCR assay and found to be free from <i>Tomato mottle mosaic virus</i>; 4,600 seeds are randomly taken from a lot as samples in accordance with the International Seed Testing Association (ISTA) procedures; or in case that the number of seeds of a lot is less than 46,000, 10% of the seeds are used for the testing; they are divided into at most 400 seeds for RT-PCR as sub-samples.</p>

(2) For Live plants and plant parts for planting (excluding seeds and fruits):

The plants must fulfill the following specific requirement AND the phytosanitary certificate or the certified copy of the phytosanitary certificate must include "*The required additional declaration*" mentioned below.

The plants randomly taken from a lot and plants with suspected symptoms are tested during the growing season or prior to export by an appropriate genetic method such as RT-PCR assay and found to be free from *Tomato mottle mosaic virus*.

The required additional declaration:
Fulfills item 41 of the Annexed Table 2-2 of the Ordinance for Enforcement of the Plant Protection Act (MAF Ordinance No73/1950)